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R E F E R A T  

  

Emne Møde i Styrelsen for Patientsikkerheds Råd vedrørende  

Alternativ Behandling (SRAB) 

 

Mødedato Fredag den 28. april 2023, kl. 13-15 

 

Sted Styrelsen for Patientsikkerhed, Islands Brygge 57,  

2300 Kbh. S., Auditorium  

 

Deltagere Medlemmer af SRAB:   

 

Bente Møller, Styrelsen for Patientsikkerhed (formand) 

Julie Sigen Jacobsen, Sundhedsministeriet  

Steffen Bager, Lægemiddelstyrelsen  

Lasse Elbrønd Skovgaard, Danske Patienter - afbud 

Maj Bekker Jeppesen, Danske Patienter 

Trine Jeppesen, Lægeforeningen 

Mette Lunde, Dansk Sygeplejerråd 

Anna Iben Hollensberg, DSOM  

Anette Hansen RAB Forum - afbud 

Lene Rohde, RAB Forum  

Benny Hansen, RAB Forum 

Lotte Odsgaard, RAB forum - afbud 

Stine Mathieu, Sundhedsrådet  

Mie Thorsen, Sundhedsrådet  

Marzcia Techau, Sundhedsrådet 

Dorte Stebit, Sundhedsrådet 

Anja Funder, LNS- afbud 

Mogens Ehrich, LNS  

Sisse Siegumfeldt, LNS - afbud 

Manuela Lærke, LNS  

Anette Ulstrup, Forbrugerrådet - afbud 

 

Observatørpost:  

IMCC Integreret Sundhed - afbud 

 

Yderligere deltagere fra Styrelsen For Patientsikkerhed:  

Mette Braad Sander, specialkonsulent   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Jens Vikner, specialkonsulent   

Kasper de Laurent Stenalt, læge, referent    

 

 

 

 

 

  
 



 Side 2 

Referat fra SRAB-møde den 28. april 2023 

 

Punkt 1. Velkomst v/Styrelsen for Patientsikkerhed og præsentation af 

nyt medlem fra Danske Patienter. 

  

Referat: 

Bente Møller bød velkommen til dagens møde. Da der var en del nye re-

præsentanter, blev der afholdt en præsentationsrunde, hvor alle deltagere 

præsenterede sig. 

 

Punkt 2. Ph.d.-studerende og klinisk sygeplejespecialist Mette Stie fra 

Sygehus Lillebælt holder oplæg med titlen: 

Dialog om komplementar alternativ behandling i et kræftbehandlingsforløb 

- kan man det?  

Flere kræftramte kan få gode råd om alternativ behandling (sygehuslille-

baelt.dk) 

 

Referat: 

Mette Stie holdt oplæg med titlen ”Dialog om alternativ komplementær al-

ternativ behandling i et kræftforløb - kan man det?”. 

Oplægget er vedhæftet. 

Ved efterfølgende dialog med spørgsmål og kommentarer blev det bl.a. be-

lyst, at Sygehus Lillebælt har et samarbejde med norske NAFKAM og en 

svensk aktør mhp. at starte en proces mod en fælles skandinavisk basisud-

dannelse i komplementær/alternativ behandling for autoriserede sundheds-

personer for at understøtte udredelsen af viden om dette i det konventio-

nelle sundhedsvæsen. 

 

Punkt 3. Orientering fra Styrelsen for Patienssikkerhed (STPS) 

 

Referat: 

Bente Møller orienterede om, at STPS - som meddelt tidligere - arbejder på 

en revision af kommissoriet for SRAB. Vi forventer nu at kunne komme 

med et udkast til kommentering på næste møde til efteråret. 

Styrelsen ønsker, at det fremtidige kommissorium i højere grad afspejler, at 

rådet skal være et dialogforum for relevante aktører på området, hvor akti-

viteten primært er drøftelser af relevante temaer samt gensidig orientering 

på halvårlige møder, som det har været tilfældet over de seneste år.  

Styrelsen ønsker i forbindelse med revisionen at se på sammensætningen af 

SRAB. Vi ønsker bl.a. en bredere repræsentation af patientorganisationer, 

så flere af de store patientforeninger kan være repræsenteret. Derudover af 

faglige organisationer, så flere grupper af sundhedsprofessionelle, herunder 

fx fysioterapeuter, ergoterapeuter og kiropraktorer, kan være repræsenteret.  

 

https://sygehuslillebaelt.dk/nyheder/flere-kraeftramte-kan-fa-gode-rad-om-alternativ-behandling
https://sygehuslillebaelt.dk/nyheder/flere-kraeftramte-kan-fa-gode-rad-om-alternativ-behandling


 Side 3 

Derudover bliver det overvejet, om der skal ske en ændring af udpegningen 

fra brancheforeningerne inden for alternativ og komplementær behandling. 

I dag udpeges gennem paraplyorganisationerne, fraset DSOM. Styrelsen 

har imidlertid fået henvendelser fra flere brancheforeninger, som ønsker re-

præsentation i rådet, men som ikke er medlem af en af paraplyorganisatio-

nerne. 

 

Punkt 4. Orientering fra medlemmer af SRAB (bordrunde)  

 

Referat: 

RAB forum:  

Har aktuelt et godt samarbejde med Sundhedsrådet vedr. rammer og ret-

ningslinjer for efteruddannelse. Således har de opstillet krav om 30 timers 

efteruddannelse over en periode på tre år for at opretholde RAB-registre-

ring. Desuden har de iværksat en informationsindsats til deres medlemmer 

for at tydeliggøre, at man som RAB-registret ikke er godkendt af Styrelsen 

for Patientsikkerhed, men alene registreret af en forening, der er godkendt 

af Styrelsen for Patientsikkerhed for på denne vis at undgå uklar markeds-

føring. 

 

Sundhedsrådet:  

Organisationen har aktuelt en relativt nyligt sammensat bestyrelse. Generelt 

arbejdes der mod fastere retningslinjer for større dele af organisationens ar-

bejde. Sundhedsrådet har stået for at få sammensat en arbejdsgruppe med 

relevante aktører med henblik på at arbejde mod et dansk nationalt videns-

center vedr. alternativ behandling. 

 

Dansk sygeplejeråd:  

Anfører, at sundhedssystemet er presset og ønsker et arbejde, hvor man kan 

kvalificere den alternative behandling, der udføres. 

 

DSOM:  

Arbejder aktuelt med og har fokus på kompetencer, og hvorledes man ar-

bejder for sikkerhed for patienterne. Herunder ønsker DSOM, at rådgivere 

og behandlere har et minimum af relevant uddannelse og viden. De deltager 

også i arbejdsgruppen mhp. etablering af et dansk videnscenter på området 

jf. ovenstående. 

 

Danske Patienter:  

Netværk for alternativ behandling under danske patienter oplever aktuelt 

ikke megen aktivitet på området. Der pågår aktuelt i patientforeninger flere 

projekter, der har fokus på alternativ behandling 
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LNS:  

Har aktuelt fokus på ISO 9001 certificering af organisationens medlemmers 

klinikker. Aktuelt er én klinik certificeret. Processen beskrives som væ-

rende omfattende og bekostelig, og LNS arbejder på at kunne tilbyde IT un-

derstøttelse for at gøre certificeringen mere overkommelig. 

 

Lægemiddelstyrelsen: Aktuelt intet nyt på området.  

 

Punkt 5. Forslag til punkter til dagsorden til næste møde 

 

Referat: 

Der ytres ønske om at belyse gældende regler for markedsføring for alterna-

tive behandlere. 

Det forventes, at udkast til nyt kommissorie kan blive præsenteret til kom-

mentering på det næste møde i september. 

Endelig blev der gjort opmærksom på, at der også kan indgives eventuelle 

ønsker om fremtidige temaer eller oplæg til styrelsen frem mod næste 

møde. 

 

Kommende møder:  

 

Fredag den 15. september 2023, kl. 13-16 

 

Fredag den 19. april 2024, kl. 13-16 

(påsken falder fra torsdag den 28. marts til mandag den 1. april) 

 

Punkt 6.  Eventuelt 

Intet under eventuelt  


